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Bratislavské Bratislavské 
mestské dni sa blížiamestské dni sa blížia

Hotel Kyjev 
stále nepozná 
svoj osud
„Ministerstvo kultú-
ry SR komunikuje v 
zmysle správneho 
poriadku so všetký-
mi účastníkmi ko-
nania. Ide o bežný 
štandard,“ odpo-
vedala nám hovor-
kyňa Ministerstva 
kultúry Slovenskej 
republiky na otáz-
ku, v akom štádiu je 
projekt plánovanej 
obnovy hotela Ky-
jev a niekdajšieho 
Prioru v súčasnos-
ti. Samotný majiteľ 
hotela aktuálnu si-
tuáciu vidí inak. 
„Ministerstvo kultúry 
SR ani po viac ako de-
viatich mesiacoch stá-
le nerozhodlo vo veci 
odvolania voči vyhlá-
seniu bývalého hotela 
Kyjev za národnú kul-
túrnu pamiatku. Ma-
jiteľ budovy, spoločnosť 
Lordship, ktorá plánu-
je citlivú obnovu bu-
dovy i jej okolia, pripo-
mína, že pokračujúca 
nečinnosť odvolacieho 
orgánu mu spôsobuje 
rozsiahle škody,“ rea-
goval Tomáš Gelinger 
v menej majiteľa ho-
tela Kyjev. Budova ako 
súčasť historického 
centra je už dnes chrá-
nená umiestnením 
v pamiatkovej zóne. 
Sám pamiatkový úrad 
pritom v minulosti vy-
dal rozhodnutia, podľa 
ktorých zvýšená pa-
miatková ochrana nie 
je potrebná. Lordship 
podal odvolanie voči 
rozhodnutiu o vyhlá-
sení za NKP ešte v po-
lovici júna 2023.

(pokračovanie na str. 5)

Ružinov čakajú zmeny 
v parkovacej politike

Vedenie mest-
skej čas-
ti Bratisla-

va – Ružinov, by 
rado obyvateľov 
a návštevníkov 
upozornilo na plá-
nované zmeny v 
rámci parkovacej 
politiky, ktoré ak-
tuálne vchádzajú 
do platnosti. A tie 
budú nasledovné:
Lokalita RU1 – Nivy 
sever, ohraničená uli-
cami Trnavská cesta, 
Karadžičova, Záhrad-

nícka a Bajkalská, 
bude regulovaná v 
čase od 8.00 do 24.00, 
sedem dní v týždni aj 
počas víkendu a sviat-
kov.
Lokalita RU1 – juh, 
ohraničená ulicami 
Záhradnícka (vrá-
tane), Karadžičova, 
Mlynské Nivy, Prie-
vozská a Bajkalská, 
bude regulovaná od 
pondelka do piatka, v 
čase od 8.00 do 24.00. 

(pokračovanie na str. 3)

Prokurátorka napadla parkovanie v Petržalke - mestská časť sa bráni

V našej najľud-
n a t e j š e j 
m e s t s k e j 

časti fungujú dva 
parkovacie systé-
my. Mestský – so 
zeleným značením 
a modrý, ktorý pre 
svojich rezidentov 
zaviedla do praxe 
Petržalka. Práve ten 

druhý napadla pro-
kurátorka Alexan-
dra Keleová, podľa 
ktorej je v rozpore 
so zákonmi a od ve-
denia MČ požaduje 
jeho zrušenie. 

Podľa rozsiahleho sta-
noviska prokurátorky 
je parkovací systém v 

rozpore s cestným zá-
konom a tiež v rozpore 
s VZN hlavného mesta 
o dočasnom parkova-
ní. Označila ho za pa-
akt, čo inými slovami 
znamená, že by mal 
byť od svojho prijatia v 
roku 2022 do platnos-
ti, neplatný. Okrem 
iného sa v stanovisku 

píše nasledovné: „Za-
vedenie a prevádzka 
systému rezidenčného 
parkovania (parko-
vacia politika alebo 
dočasné parkovanie) 
nie je výkonom miest-
nej štátnej správy vo 
veciach miestnych ko-
munikácií a účelových 
komunikácií podľa § 

3 ods. 2 cestného zá-
kona. Preneseným vý-
konom štátnej správy 
je určenie použitia 
dopravných značiek, 
dopravných zariade-
ní a povoľovanie vy-
hradených parkovísk. 
Zriadenie Petržalské-
ho parkovacieho sys-
tému (PPS) a spôsob 

jeho prevádzky pro-
stredníctvom Zásad 
parkovania v zónach 
regulovaného parko-
vania v mestskej časti 
Bratislava – Petržalka 
nie je ani jednou z uve-
dených činností.

(pokračovanie na str. 3)

Pri Starej tržnici vzniká 
podzemné múzeum

Stále málo Bra-
tislavčanov si 
uvedomuje , 

okolo akého vzác-
neho pokladu pre-
chádzajú, ak majú 
cestu po Námestí 
Nežnej revolúcie. 
V podzemí, v tesnej 
blízkosti Starej trž-
nice, sa nachádzajú 
pozostatky Kapln-
ky sv. Jakuba spo-
lu s kostnicou, do 
ktorej mali doteraz 
prístup iba arche-
ológovia. To sa ale 

onedlho zmení.
V rámci dokončenia 
prestavby námestia 
vznikne nové náv-
števnícke centrum, 
v ktorom budú 
umiestnené význam-
né archeologické 
pozostatky Kaplnky 
svätého Jakuba z 12. 
storočia. V nej sa na-
chádza najväčšia kost-
nica v krajine, do kto-
rej mali v súčasnosti a 
po dlhé roky prístup 
iba archeológovia. 

(pokračovanie na str. 9)

Električka 
ešte pred 
Vianocami?

N
ajdôležitejšia 
infraštruktúr-
na stavba v 

Bratislave, petržalská 
električka, začiatkom 
roka opäť „ožila“. No 
nie tak, ako by si oby-
vatelia Bratislavy žela-
li. Ožila predovšetkým 
v diskusných fórach a 
v kritických vyjadre-
niach miestnych poli-
tikov. Čulý ruch? Na-
opak. Na najväčšom 
sídlisku na Slovensku 
sa tisíce miestnych 
obyvateľov denne po-
zeralo na stavenisko, 
v okolí ktorého rástla 
len frustrácia.
Mestská časť Petržal-
ka v úvode roka 2024 
opakovane kritizovala 
nízky počet robotní-
kov a strojov na stav-
be a nabádala vedenie 
hlavného mesta ku 
krokom na zvýšenie 
aktivity. 
S tempom prác nebol 
spokojný ani samotný 
primátor Matúš Vallo. 
Na sociálnej sieti uvie-
dol, že na zhotoviteľa 
vyvíja dôrazný tlak, no 
postup prác je pomalý. 
„Treba na rovinu pove-
dať, že nikto, ani my, 
nie je zatiaľ spokojný s 
tempom prác.

(pokračovanie na str. 6)
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21. ročník Bratislavských mestských dní 
nás čaká už o pár dní
T

retí aprílový 
víkend ožijú 
ulice Bratislavy 

obľúbeným mestským 
festivalom. Hlavné 
mesto 20. a 21. aprí-
la 2024 symbolicky 
otvorí svoje brány a 
spolu s mestskými or-
ganizáciami a mest-
skými časťami pozýva 
na rozmanitý kultúr-
no-športový program. 
Čakajú vás prehliadky 
bežne neprístupných 
miest, výstavy, diva-
delné predstavenia, 
koncerty, workshopy, 
jazdy historickými vo-
zidlami i Propelerom 
na druhú stranu Du-
naja.

Víkend otvorených 
budov 
Novinkou tohto roč-
níka je Víkend otvo-
rených budov. Počas 
oboch festivalových 
dní môžete nazrieť do 
viac než 20 historic-
kých budov či zaují-
mavých bratislavských 
priestorov a objavovať 
tak svoje mesto. Pre-
hliadky vás zavedú 
do lekárne Salvator, 
kostola Klarisiek, his-
torickej budovy SND, 
historickej budovy na 
Bielej 6, bratislavské-
ho Krematória, Prü-
ger-Wallnerovej i Lisz-
tovej záhrady, budovy 
YMCA, zákulisia Di-
vadla Pavla Országha 
Hviezdoslava, Starej i 
Novej tržnice, Novej 
Cvernovky, Rómerov-
ho domu, Albrechtov-
ho domu, na Slavín a 
do mnohých ďalších. 
Zarezervovať si miesto 
na prehliadke môžete 
na www.bratislavske-
mestskedni.sk. 

Program BMD sa 
koná na miestach:
Hlavné námestie, 
Františkánske ná-
mestie, Primaciálne 
námestie, nádvoria 
Primaciálneho palá-
ca, Hviezdoslavovo 
námestie, Šafárikovo 
námestie, Komen-
ského námestie, Sad 
Janka Kráľa, Biela 6, 
Klarisky, Panenská 
ulica, Námestie Než-

nej revolúcie, Galéria 
mesta Bratislavy, Mú-
zeum mesta Bratisla-
vy, Mestská knižnica v 
Bratislave, Partizánska 
lúka, Hájovňa Krasňa-
ny, ZOO Bratislava, 
Divadle P. O. Hviezdo-
slava a ďalších. 

Vyberáme 
z programu:

Otváranie 
mestských brán
SO / 9:00 – 9:30 / Pri-
maciálne námestie 
Primaciálny palác aj 
mestský festival otvo-
ríme príbehom lásky 
a cti v historickom 
prevedení - s hudbou, 
šermom, za zvukov 
bubnov a fanfár a s 
odkazom na koruno-
vačnú tradíciu.

Organizuje Bratislava 
Tourist Board.

Deň otvorených 
dverí Primaciálne-
ho paláca
SO – NE / 9:00 – 18:00 
Príďte si pozrieť re-
prezentačné priestory 
Primaciálneho paláca. 
Sprístupnená bude aj 
kancelária primátora, 
galéria a kaplnka sv. 
Ladislava. 

Bratislavské mest-
ské dni v Sade
SO – NE / 10:00 – 
18:00 / Sad Janka Krá-
ľa
Eko workshopy a 
prednášky, sadenie 
pre malých i veľkých, 
divadielka pre deti, 
ale aj rozmanité špor-
tové aktivity: skate-
boarding, cyklistika, 
parkour či frisbee. Bu-
dete si môcť vyskúšať 
aj smetiarske auto a  
svojho psíka zapojiť 
do súťaže o NAJ ore-
cha. 

Komunitný stôl a 
gastro zóna
SO – NE / 10:00 – 
22:00 / Primaciálne 
námestie
Zasadnite za komu-

nitný stôl! Pochutnajte 
si na skvelých dobro-
tách, ktoré si kúpite v 
stánkoch alebo si pri-
neste vlastné občer-
stvenie a rozdeľte sa 
so svojimi priateľmi a 
rodinou. 

Bazár starožitností
SO - NE / 10:00 - 
18:00 / Františkánske 
námestie
Bazár starožitností 

dáva druhú šancu re-
tro a vintage veciam s 
dušou a charakterom. 
Príďte si vybrať z bo-
hatej ponuky zbera-
teľských predmetov a 
predmetov ručnej vý-
roby.

Aprílový Dobrý trh / 
Presadni na bicykel
SO / 10:00 – 17:00 / 
Panenská ulica
Aprílový Dobrý trh 
privíta trhovníkov, 
susedov, neziskovky, 
návštevníkov či umel-
cov. Môžete sa tešiť na 
sprievodné aktivity a 
trhovníkov s ponukou 
venovanou aj, ale nie-
len, cyklistike.
Organizuje OZ 
PUNKT.

Výstava prác štu-

dentstva VŠVU
SO - NE / 10:00 – 
20:00 / Biela 6
Pozrite si výstavu prác 
študentov a študentiek 
VŠVU. Obdivujte sú-
časné umenie výtvar-
níctva, maľby, sochy. 
V sobotu o 17tej vás 
pozývame na vernisáž 
výstavy.

Bratislavský orloj
SO / 11:00 – 17:00 / 
balkón Primaciálneho 
paláca
Vystúpenie poulič-
ných umelcov a umel-
kýň na balkóne Prima-
ciálneho paláca každú 
hodinu. 

Grilovačka v Hájov-
ni Krasňany
SO / 12:00 – 16:00 / 
Areál bývalých mu-
ničných skladov na 
Peknej ceste
Zažite grilovanie vo 
veľkom centrálnom 
grile alebo si príďte 
opekať na priľahlých 
ohniskách - špekačky, 
syríky, klobásky budú 
zabezpečené.
Organizujú Mestské 
lesy v Bratislave

Hudba ministerstva 
vnútra Slovenskej 
republiky 
NE / 14:00 – 15:00 / 
Hlavné námestie
Užite si koncert pro-
tokolárneho a repre-
zentačného hudobné-
ho telesa Ministerstva 
vnútra SR. Zaznejú 
moderné aranžmány 
diel starých majstrov, 
muzikálové a fi lmové 
melódie, ale aj rocko-
vá hudba.
  
Tajné dejiny Brati-
slavy s Michalom 

Havranom 
NE /18:00 – 19:00/ 
Hlavné námestie
Vypočujte si disku-
siu o tajných dejinách 
mesta! Do akej miery 
na nás vplývali a vplý-
vajú, ako nás určovali 
a ako nás nútia správať 
sa.  

Tamara Kramar
NE / 19:00 – 20:00 / 
Hlavné námestie
Započúvajte sa do 
netradične pútavého 
hlasu a prejavu mla-
dej speváčky Tamari 
Karamar, ktorá uzav-
rie kultúrny program 
mestského festivalu na 
Hlavnom námestí. 

V.O.S.A. Theater: 
Fénixova záhrada
SO / 20:00 – 22:00 / 
Pred historickou bu-
dovou SND
Nechajte sa očariť 
kúzelnou záhradou! 
V centre Bratislavy 
vyrastie Fénixova zá-
hrada plná magických 
kvetov neskutočných 
rozmerov. 

Pouličné šou 
v centre mesta

Teáter Komika: 
Servisáci
SO / 11:00 a 13:00
Stretnite v uliciach 
pouličné divadlo! Za-
bavte sa na situačných 
komických scénkach 
dvojice servisákov. 
Hľadajte ich na trase 
Primaciálne námestie 
– Hlavné námestie 
– cez uličky až na 
Hviezdoslavovo ná-
mestie.

(red)
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Ružinov čakajú zmeny v parkovacej politike
(Dokončenie zo str. 1)

Lokalita RU1 – 
Nivy sever, susedí s 
lokalitou NM1 Te-
helné pole, ktorá je 
vzhľadom na špor-
tové a kultúrne 
podujatia vo väč-
šej miere navšte-
vovaná aj počas 
víkendov. Preto sa 
po zvážení podne-
tov od obyvateľov 
a obyvateliek za-
vádza regulácia aj 
počas víkendov.
A prečo vlastne k 
zmenám dochá-
dza? „K zmenám 
sme pristúpili na 

základe požiada-
viek obyvateľov, 
ktorí nám v po-
sledných týždňoch 
zaslali niekoľko 
podnetov v kombi-
nácii s vyhodnote-
ním analýzy a mo-
nitoringu situácie, 
ktoré sme realizo-
vali. Platné budú 
od pondelka 15. 
apríla,“ upresnila 
Adela Vavrušová 
za MČ Bratislava – 
Ružinov. 

(vt) 

Prokurátorka napadla parkovanie v Petržalke - mestská časť sa bráni
(Dokončenie zo str. 1)

Takouto činnosťou by 
nebolo ani určenie vy-
hradených parkovísk, 
ktoré sú povoľované 
na základe individu-
álnej žiadosti pre kon-
krétne vozidlo,“ uvá-
dza prokurátorka vo 
svojom negatívnom 
stanovisku a na záver 
dopĺňa jednoznač-
ný návrh riešenia: „S 
poukazom na zistené 
porušenie zákona, keď 
protestom napadnutý 
dokument je v rozpo-
re s vyššie uvedenými 
právnymi predpismi 
najmä s § 6a ods. 1 
cestného zákona a § 
11 ods. 5 písm. c) zá-
kona č. 377/1990 Zb., 
navrhujem z dôvodu 
nezákonnosti zrušiť v 
celom rozsahu Zásady 
parkovania v zónach 
regulovaného parko-
vania v mestskej časti 
Bratislava – Petržalka 
s prílohami č. 1, 2, 3 
a 4, podpísané staros-
tom s účinnosťou od 
03.10.2022.“

Starosta PPS rušiť 
neplánuje 
Petržalčania sú preto 
v pomykove z toho, 
či majú naďalej par-

kovací systém 
re šp ektov ať 
alebo ho v do-
hľadnej dobe 
čaká zrušenie. 
Vedenie Petr-
žalky ale na-
ďalej stojí za 
svojím tvrde-
ním a projekt 
obhajuje na-
priek rozporu 
s prokurátor-
kou. „Mestská 
časť nemá dô-
vod ani mož-
nosť napad-
núť protest 
prokurátora 
na súde, ale 
nepovažujeme 
ho za dôvod-
ný, preto sme 
mu nevyho-
veli a ani mu 
nevyhovieme,“
informovala 
nás hovorky-
ňa mestskej 
časti, na čele 
so starostom 
Jánom Hrč-
kom. „Máme 
za to, že pro-
kurátorka vec 
n e s p r á v n e 
právne posú-
dila, keď uvá-
dza, že podľa platnej 
právnej úpravy možno 
dočasné parkovanie na 

území obce a spôsoby 
jeho prevádzkovania, 
za podmienok uvede-
ných v § 6a ods. 1 cest-

ného zákona, stanoviť 
iba formou všeobecne 
záväzného nariade-
nia, pričom uvedené 

sa týka všetkých fo-
riem rezidentského 
parkovania na miest-
nych cestách, teda aj 

Petržalského parkova-
cieho systému (PPS) 
a že zavedenie a pre-
vádzka systému rezi-
denčného parkovania 
(parkovacia politika 
alebo dočasné parko-
vanie) nie je výkonom 
miestnej štátnej správy 
vo veciach miestnych 
komunikácií a účelo-
vých komunikácií pod-
ľa § 3 ods. 2 cestného 
zákona,“ reagoval na 
podnet starosta Hrč-
ka. Vedenie mestskej 
časti Bratislava – Petr-
žalka má tiež za to, 
že obdobná regulácia 
bola v minulosti zave-
dená a aplikuje sa aj v 
iných mestských čas-
tiach, pričom je po-
stupne nahradzovaná 
reguláciou tzv. Brati-
slavským parkovacím 
asistentom (PAAS), 
ktorý je zavádzaný 
na základe § 6a ods. 
1 cestného zákona 
formou príslušného 
všeobecne záväzného 
nariadenia hlavné-
ho mesta Bratislavy v 
zmysle zákona o hlav-
nom meste Slovenskej 
republiky Bratislave, 
v znení neskorších 
predpisov.

(vt)
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A
vizovaná a 
pripravovaná 
veľká oprava 

chodníkov v Petržal-
ke sa naplno rozbieha. 
Mestská časť Brati-
slava-Petržalka sa do 
nej púšťa prostredníc-
tvom vlastnej údržby, 
pričom zamestnanci z 
oddelenia správy ve-
rejných priestranstiev 
odštartovali práce 
hneď v utorok po veľ-
konočných sviatkoch 
na Vavilovovej ulici v 
miestnej časti Dvory 
4.

Najľudnatejšie sídlisko 
tak prácami nadväzu-

je na pilotný projekt 
z roku 2023, kedy si 
samospráva vďaka za-
obstaraniu vlastného 
asfl atovacieho stroja, 
takzvaného fi nišera, a 
ďalšej techniky otesto-
vala všetko potrebné 
a opravila tak viaceré 
súvislé povrchy chod-
níkov bez výmeny ob-
rubníkov, ale za to aj s 
úpravou okolia vráta-
ne nových trávnikov a 
orezov drevín. 
Všetko dokonca vý-
razne lacnejšie i rých-
lejšie, ako tomu bolo 

v minulosti pri zapo-
jení externých prác od 

dodávateľov. Vozový 
park sa navyše roz-
rástol aj o ďalší fi ni-
šer a ďalšiu potrebnú 
techniku, vďaka čomu 
môžu byť opravy ešte 
rýchlejšie a rozsiahlej-
šie.

Najväčší objem pe-
ňazí najbližšie tri 
roky
„V najbližších troch 
rokoch pôjde okolo 
75 percent disponi-
bilných fi nančných 
prostriedkov mestskej 
časti práve na masív-

nejšiu opravu povr-
chov chodníkov a re-

vitalizáciu ich okolia, 
zväčša vnútroblokov, 
ktorá sa dekády od-
kladali a problémy sa 
len dočasne plátali a 
zhoršovali,“ vysvetľuje 
starosta Petržalky Ján 
Hrčka.
Vedenie mestskej časti 
tak refl ektuje na de-
kády zanedbaný stav 
chodníkov, ktorý Petr-
žalčania i Petržalčan-
ky právom kritizujú.
Jeho slová potvr-
dzuje aj skutočnosť, 
že miestni poslanci 
priamo na opravu a 
údržbu miestnych ko-
munikácií 3. a 4. triedy, 

teda práve chodníkov 
a ciest vnútroblokov 
spravované mestskou 
časťou, v rozpočte 
na rok 2024 vyčlenili 
viac ako tri milióny 
eur.

Najmä chodníky a 
cesty vnútroblokov
Opravy sa teda nebu-
dú týkať miestnych 
komunikácií 1. a 2. 
triedy, a to z logického 
dôvodu – ich údržbu 
na území celej Brati-
slavy zastrešuje ma-
gistrát hlavného mes-
ta.
Predbežný plán veľkej 

opravy chodníkov v 
Petržalke v réžii petr-
žalských „makačov“ až 
do začiatku septembra 
je pre verejnosť do-
stupný na webe PETR-
ZALKA.sk/chodniky, 
kde samospráva bude 
informácie priebežne 
aktualizovať a komu-
nikovať.
V súvislosti s oprava-
mi chodníkov mest-
ská časť zároveň upo-
zorňuje na dočasné 
a lokálne dopravné 
obmedzenia, zvýšenú 
hlučnosť a prašnosť.

(bak)

Petržalka odštartovala veľkú opravu chodníkov a okolitých 
plôch zelene vo vlastnej réžii. Prvé prišli na rad Dvory 4

Ne p o r i a d o k , 
zneč isťova-
nie priestoru 

pod schodiskom 
pri lekárni a pod 
predajňou Billa, pi-
tie alkoholu na ve-
rejnosti či vulgárne 
správanie, alebo 
dokonca fyzické 
konfl ikty medzi ne-
p r i s p ô s o b i v ý m i 
spoluobčanmi.
S týmto všetkým sa 
nezriedka stretáva-
jú obyvatelia Dlhých 
dielov, ktorí navšte-
vujú predajňu Billa 
na Ul. Ľ. Fullu, alebo 
využívajú pešiu zónu 
medzi touto ulicou a 
Pribišovou. Situáciou 
sa zaoberá aj Karlova 

Ves a vie o nej i štát-
na či mestská polícia. 
„Obvodné oddelenie 
Policajného zboru 
SR (OO PZ) Karlova 
Ves eviduje predmet-
ný problém s nepri-
spôsobivými občanmi 
zdržujúcimi sa na pe-
šej zóne. Informáciu 

máme od občanov Dl-
hých dielov, ako aj od 
starostky MČ Karlova 
Ves. Táto informácia 
nám bola odovzdaná 
na spoločnom stretnu-
tí. Hliadky OO PZ 
Karlova Ves vykoná-
vajú pravidelnú kon-
trolu námestia, ako aj 

osôb, ktoré sa tam zdr-
žiavajú,“ informovalo 
Okresné riaditeľstvo 
PZ v Bratislave IV. S 
prichádzajúcou jarou 
budú kontroly častej-
šie a dôraznejšie. Kar-
lova Ves zabezpečila 
priestor pod schodis-
kom zaplechovaním a 
v súčasnosti tam nie je 
možné vykonávať hy-
gienickú potrebu.

Polícia je v strehu
„O situácii v lokalite 
námestia medzi uli-
cami Ľudovíta Fullu a 
Pribišovou máme ve-
domosť. Hliadky mest-
skej polície sa preto na 
ňu už dlhodobo zame-
riavajú v intenzívnej-

šej miere. Vykonávajú 
v nej niekoľkokrát do 
dňa, vrátane nočných 
hodín, preventívne 
kontroly zamerané 
predovšetkým na do-
držiavanie verejného 
poriadku, rešpektova-
nie zákazu konzumá-
cie alkoholu na verej-
nosti či udržiavanie 
čistoty a poriadku vo 
verejných priestoroch. 
Preverujeme tiež kaž-
dý oznam prijatý pro-
stredníctvom linky 
159,“ potvrdila zapo-
jenie Mestskej polície 
Bratislava do riešenia 
problému jej hovor-
kyňa Barbora Krajčo-
vičová. V tejto oblasti 
sa zvyknú zdržiavať 

aj ľudia bez domova. 
Pracujú s nimi sociál-
ni pracovníci, ktorí ich 
spájajú s organizácia-
mi, ktoré im v ich ne-
ľahkej situácii dokážu 
pomôcť, a to predo-
všetkým poskytnutím 
nocľahu, stravy, ale 
tiež sociálnou prácou, 
v rámci ktorej majú 
možnosť riešiť svoju 
nepriaznivú životnú 
situáciu. Ako uvádza 
hovorkyňa mestskej 
polície, nie je možné 
zakázať ľuďom prí-
tomnosť vo verejnom 
priestore. Nevhodné 
správanie či iné pro-
tiprávne konanie, ale 
ihneď riešia.

(red) 

Dlhé diely majú problém - neprispôsobivých občanov
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(Dokončenie zo str. 1)

Ministerstvo kultúry 
verejne deklarovalo, 
že rozhodne po vy-
konaní všetkých po-
trebných procesných 
úkonov. Spoločnosť 
Lordship je podľa slov 
investora priprave-
ná poskytnúť minis-
terstvu maximálnu 
súčinnosť. Napriek 
opakovanej snahe o 
komunikáciu s úradmi 
vlastník dodnes nepo-
zná dôvody predlžo-
vania lehôt, ani termín 
obhliadky priestoru, 
o ktorom má minis-
terstvo rozhodnúť. 
„Nečinnosť úradov 
predstavuje zásadnú 
prekážku, ktorá nie-
len bráni plánovanej 
obnove, spôsobuje jej 
ďalšie chátranie, ale 
majiteľovi tiež spô-
sobuje narastajúce 
materiálne škody a 
komplikuje aj fi nanco-
vanie rekonštrukcie i 
rokovania s budúcim 
pre v ád zkov ate ľom 

ubytovania, doplnil 
hovorca, podľa ktoré-
ho už developer využil 
všetky dostupné ná-
stroje, aby mohol rea-
lizovať žiadanú zmenu 
zanedbanej lokality v 
centre hlavného mes-
ta, po ktorej volá väč-
šina Bratislavčanov. 
Tou má byť obnova 
budovy so zachova-
ním objemu aj funk-
cie s prispôsobením 
interiéru a fasády sú-
časným bezpečnost-
ným a technickým 
normám. Lordship má 
tiež v pláne revitalizá-

ciu okolia, teda vytvo-
renie nového verejné-
ho priestoru s názvom 
Námestie umelcov 
na trojuholníkovom 
priestore medzi ulica-
mi Rajská a Cintorín-
ska. 
Pre projektovú do-
kumentáciu citlivej 
rekonštrukcie hote-
la Kyjev má investor 
kladné stanoviská od 
všetkých dotknutých 
orgánov okrem Kraj-
ského pamiatkového 
úradu. Napriek tomu 
aktuálne nemôže ko-
nať v dôsledku neexis-

tencie právoplatného 
rozhodnutia minister-
stva kultúry. „Súčasný 

stav, kedy v dôsledku 
neexistencie stano-

viska na usmernenie 
činnosti Pamiatko-
vého úradu ako aj v 
dôsledku neexistencie 
právoplatného roz-
hodnutia Ministerstva 
kultúry SR o odvolaní 
voči Rozhodnutiu, vy-
tvára situáciu, kedy 
ako vlastník objektu 
nemáme právnu is-
totu ohľadom otáz-
ky - ako disponovať s 
objektom, čo pre našu 
spoločnosť znamená 
najhorší možný scenár, 
kedy sme ako vlastník 
oklieštený vo výkone 

vlastníckych práv a 
nemôžeme podniknúť 

žiadne kroky k plá-
novanej rekonštrukcii 
objektu,“ hovorí gene-
rálny riaditeľ spoloč-
nosti Lordship Rosti-
slav Novák. 
A ako vidí budúcnosť 
hotela vedenie minis-
terstva? „Ministerstvo 
kultúry SR zaujme k 
odvolaniu stanovisko 
po vykonaní všetkých 
procesných úkonov, v 
čo najskoršej možnej 
lehote. Ide o adminis-
tratívne veľmi náročný 
proces,“ dodala hovor-
kyňa ministerstva kul-

túry, Petra Bačinská. 
(vt)

Chronológia podľa informácií majiteľa hotela Kyjev:

26.5. 2023 – rozhodnutie o vyhlásenie komplexu budov vrátane 
bývalého hotela Kyjev za národnú kultúrnu pamiatku zo strany Pa-
miatkového úradu SR
15.6. 2023 - odvolanie sa spoločnosti SK Centre a. s. voči rozhod-
nutí o vyhláseniu bývalého HK za NKP
Október 2023 – stretnutie na Ministerstve kultúry SR s príslušným 
odborom a ministerkou Silviou Hroncovou
Február 2024 - písomná žiadosť o informácie ohľadom ďalšieho 
postupu a pripomenutie ponuky na súčinnosť zo strany Lordship 
pre rozhodnutie o odvolaní (obhliadka priestorov HK)

Hotel Kyjev stále nepozná svoj osud

S
lováci si 
šiestykrát v his-
tórii Slovenskej 

republiky volili prezi-
denta v priamych voľ-
bách. 
Priebeh druhého kola 
volieb bol, tak ako aj 
v prvom kole, pokoj-
ný a zaobišiel sa bez 
väčších incidentov. 
V druhom kole prezi-
dentských volieb zví-
ťazil Peter Pellegrini 
nad občianskym kan-
didátom Ivanom Kor-
čokom s náskokom 
6,25 percentuálneho 
bodu, čo je viac o 165 
546 hlasov. Pellegrini-
ho zakrúžkovalo 1 409 
255 voličov na celom 
Slovensku, čo predsta-
vuje 53,12 percenta. 
Ivana Korčoka podpo-
rilo 1 243 709 voličov, 
čo predstavuje 46,87 
percenta.
Jedným z najväčších 

prekvapení prezident-
ských volieb 2024 bola 
vysoká účasť. Na Slo-
vensku prišlo k voleb-
ným urnám až 61,14 
percenta voličov. Za 
vysokou účasťou ne-
zaostal ani Bratislav-
ský kraj. Práve naopak. 
Volebná účasť v dru-
hom kole v Bratislav-
skom kraji dosiahla 
70,93 percenta, a bola 
o takmer 10 percent 
vyššia ako v prvom 

kole. Korčok zvíťazil 
vo všetkých okresoch 
Bratislavského kraja
Rovnako ako v pr-
vom kole, získal Ivan 
Korčok v Bratislav-
skom kraji najviac 
hlasov. Spolu dosia-
hol 275.229 hlasov, 
čo predstavuje 65,97 
percenta voličov kraja. 
Peter Pellegrini získal 
v kraji 141.962 hla-
sov, čiže 34,02 per-
centa. Korčok zvíťazil 

aj vo všetkých okre-
soch Bratislavského 
kraja, najvýraznejším 
rozdielom, takmer 38 
percent, v Bratislave. 
Najmenší rozdiel bol 
v okrese Malacky, kde 
Korčok zvíťazil roz-
dielom vyše sedem 
percent hlasov.
Vo všetkých okresoch 
volebná účasť v porov-
naní s prvým kolom 
stúpla o približne de-
sať percent. V samot-

nej Bratislave na-
rástla v druhom kole 
na 71,23 percenta, čo 
predstavuje 280 192 
oprávnených voličov. 
Korčoka zakrúžkovalo 
68,99 percenta voli-
čov, kým Pellegrinimu 
dalo svoj hlas 31 per-
cent voličov. 

Občiansky kandidát 
a bývalý diplomat 
ovládol aj všetky brati-
slavské mestské časti. 
V najľudnatejšej mest-
skej časti, v Petržalke, 
prišlo v druhom kole 
k voľbám 64237 ob-
čanov. Volebná účasť 
bola 69,26 percenta. 
V Petržalke by vyhral 
Ivan Korčok so zis-
kom 41 770 hlasov, čo 
predstavuje 65,34 per-
centa hlasov. Druhý 
by skončil Peter Pelle-
grini. Tomu dalo hlas 
22 155 obyvateľov, čo 

predstavuje zisk 34,65 
percenta hlasov.

Mandát je na päť 
rokov
Volebné obdobie pre-
zidenta trvá päť rokov. 
Svojej funkcie sa Peter 
Pellegrini ujme v júni. 
Súčasnej prezident-
ke Zuzane Čaputovej 
končí mandát 15. júna 
2024. Podľa Ústavy 
Slovenskej republiky 
sa novozvolený kan-
didát ujme funkcie 
zložením sľubu pred 
parlamentom do rúk 
predsedu Ústavného 
súdu Slovenskej re-
publiky napoludnie v 
deň, v ktorom končí 
volebné obdobie jeho 
predchodcu.
Ďalšie prezidentské 
voľby Slovensko čaka-
jú v roku 2029.

(jp)

Ako Bratislava volila prezidenta?

Bratislava I Ivan Korčok    23 510  76,71
Bratislava I Peter Pellegrini   7 134  23,28
Bratislava II Ivan Korčok    50 193  69,07
Bratislava II Peter Pellegrini   22 467  30,92
Bratislava III Ivan Korčok    30 730  69,64
Bratislava III Peter Pellegrini   13 392  30,35
Bratislava IV Ivan Korčok    41 858  68,04
Bratislava IV Peter Pellegrini   19 660  31,95
Bratislava V Ivan Korčok    45 998  65,95
Bratislava V Peter Pellegrini   23 740  34,04

Názov 
okresu

Meno Priezvisko Počet platných 
hlasov v mes-
tách a mest-

ských častiach

Podiel platných 
hlasov v mestách 

a mestských 
častiach v %
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Počas tohto-
ročného jar-
ného turnusu 

Zásadného víken-
du, ktorý sa konal 
v sobotu 16. marca 
2024, sa spoločne 
s dobrovoľníkmi 
podarilo vysadiť 90 
vzrastlých stromov 
a 250 kríkov na troj-
medzí v Čunove, 
ktorým sa pretínajú 
hranice Slovenska, 
Rakúska a Maďar-
ska. 

Účasť na dobrovoľ-
níckom podujatí bola 
vysoká. Prihlásených 
bolo 120 účastníkov a 
keďže v deň výsadby 
prialo pekné počasie, 
v takom počte sa dob-
rovoľníci aj zúčastni-
li sobotnej výsadby. 
Detskí dobrovoľníci si 

hneď ráno „vyhradili“ 
pre seba výsadbu krí-
kov na trojmedzí a v 
priebehu dopoludnia 
tam zasadili ríbezle 
a hlohy do troch pri-
pravených koridorov. 
Dospelí účastníci sa 
zamerali na výsadbu 
línie 90-tich stromov 

pozostávajúcich z jab-
loní, hrušiek a čremch. 
„Dopĺňanie stromo-
vých línii a tvorba no-
vých remízok v CHVÚ 
Sysľovské polia, má 
veľký význam pre so-
kola kobcovitého, vý-
znamne ohrozený vtáčí 
druh, ktorý na Sloven-

sku pravidelne hniezdi 
len na tomto území. 
Tieto sokoly hniezdia 
na stromoch, kde sa 
pre nich umiestňujú 
hniezdne búdky, alebo 
využívajú aj opustené 
hniezda krkavcovitých 
vtákov,“ upresnil Peter 
Bubla. 

V chránenom území
Na Zásadný víkend za-
vítali aj známi sloven-
skí ornitológovia Jozef 
Chavko, Tomáš Vese-
lovský a Jozef Ridzoň 
a pred obedom priblí-
žili účastníkom život 
chráneného vtáctva na 
Sysľovských poliach. 
Spoločne s nimi sa tu 
už druhý rok realizu-
je projekt LIFE Step-
pe on border, vďaka 
ktorému sa komplex-
ne zlepšujú životné 
podmienky pre dropa 
veľkého a sokola kob-
covitého. Ako prekva-
penie (nielen) pre deti, 
ornitológovia pripra-
vili tetovačky s dro-
pom a sokolom. „Toh-
toročná jarná výsadba 
zasahovala do chráne-
ného vtáčieho územia. 

Dôležitou úlohou pri 
organizácii príchodu 
a odchodu dobrovoľ-
níkov, bolo preto za-
bezpečiť čo najmenšie 
rušenie chráneného 
vtáctva pohybom ve-
rejnosti. Zriadili sa 
počas dňa výsadby ky-
vadlovú dopravu au-
tobusom z Rusoviec, 
vtáctvo totiž nevní-
ma tak rušivo pohyb 
uzatvoreného vozidla, 
ako pohybujúceho sa 
človeka,“ doplnil ho-
vorca magistrátu na 
vysvetlenie, ako pra-
coval niekoľko hodín v 
chránenom území tak 
veľký počet ľudí. 

(vt, foto Marek Velček)

Trojmedzie štátov zazelenali desiatky stromov a kríkov

(Dokončenie zo str 1)

Robíme skutočne všet-
ko, čo je v našich si-
lách, aby sa aktivita 
na stavbe zvýšila a aby 
električka do Petržal-
ky jazdila čo najskôr,“
informovalo vedenie 
hlavného mesta. S kri-
tikou oponentov, že sa 
práce úplne zastavili, 
však nesúhlasil. No 
frustráciu nepopieral 
ani primátor. „Tunel 
Višňové je moja nočná 
mora. Nechceme mať 
Višňové v Bratislave,“ 
uviedol Vallo.

Prekážky
Komplikácie na jednej 
z najväčších doprav-
ných stavieb sa ne-
spájajú len s aktivitou 
zhotoviteľa. Na postu-
pe prác sa podpísa-
la vojna na Ukrajine, 
nájdenie nelegálnej 
skládky odpadu (ob-
klady, kusy linolea) zo 

70. rokov 20.storočia,  
či protitanková stena. 
Navyše sa neďaleko 
Betliarskej cesty našla 
začiatkom marca ne-
vybuchnutá munícia. 
Policajní pyrotechnici 
potvrdili, že sa jedná 
o muníciu z druhej 
svetovej vojny, a to 
konkrétne nemeckej 
protipechotnej míny 
S-35. Vyše tisícky ku-
sov munície z miesta 
odviezli. O náleze in-

formovala krajská po-
lícia.

Nový 
harmonogram
Po vlne nespokojnos-
ti, ktorá v uplynulých 
mesiacoch sprevádza-
la tento dôležitý do-
pravný projekt, magis-
trát otvoril nové kolo 
rokovaní so španiel-
skym a čínskym zho-
toviteľom stavby. Cie-
ľom bolo zintenzívniť 

práce pre čo najskor-
šie dokončenie stavby. 
Výsledkom marcovej 
dohody bol nový do-
datok k zmluve aj s 
novým harmonogra-
mom prác.
„Podpisu dodatku 
predchádzali nároč-
né rokovania nielen s 
vedením španielskeho 
zhotoviteľa Aldesa, ale 
aj s vedením vlastníka 
Aldesy, čínskou spoloč-
nosťou China Railway 
Construction Corpo-
ration, ktorej top ma-
nažment pricestoval 
na Slovensko. Pod-
statné parametre do-
datku sú, že zhotoviteľ 
sa zaviazal do 15. de-
cembra 2024 dostavať 
električkovú trať tak, 
aby po nej mohla jaz-
diť električka a mestu 
do tohto dátumu do-
dať aj všetku doku-
mentáciu potrebnú na 
schválenie predbež-
ného užívania trate,“

informovalo hlavné 
mesto. 

Sedemnáste predĺ-
ženie zmluvy a do-
datočné náklady
Vedenie Bratislavy tiež 
uviedlo, že zhotoviteľ 
sa zaviazal dokončiť 
zvyšok stavebných 
objektov do augusta 
2025. Do konca apríla 
by sa mal zdvojnásobiť 
počet stavebných ob-
jektov, na ktorých sa 
bude súbežne praco-
vať. Očakáva sa aj vý-
razné zvýšenie počtu 
pracovníkov na stav-
be. „Som presvedčený, 
že pre novú električko-
vú trať, pre Petržalku, 
ale aj pre celú Brati-
slavu bol veľmi dôle-
žitý tento náš posledný 
krok k zachráneniu 
stavby so súčasným 
zhotoviteľom,“ zhrnul 
Matúš Vallo na margo 
marcových rokovaní.
V poradí už 17. pre-

dĺženie zmluvy si vy-
žiadalo aj dodatočné 
náklady. Doterajšia 
cena diela sa navýši z 
pôvodných 82,5 mil. 
€ s DPH na súčasných 
99 mil. € s DPH, kon-
štatuje portál IMHD.
Príbeh výstavby elek-
tričkovej trate v bra-
tislavskej Petržalke v 
úseku Jungmanova 
– Janíkov dvor s dĺž-
kou 3,9 km sa začal v 
novembri 2021. Stav-
ba mala byť hotová 
pôvodne v roku 2023, 
aktuálna zmluva s do-
dávateľom hovorí, že 
električka bude jazdiť 
do konca roka 2024.
Na väčšine úseku no-
vej električkovej trate 
je vybetónovaná spod-
ná doska jazdnej drá-
hy, na 620 metroch už 
aj s koľajami. Postupne 
by mali pribúdať nové 
mosty, križovatky, aj 
nové depo.

(jp)

Mesto sľubuje spustiť 
petržalskú električku ešte pred Vianocami



strana 7Servis03 l 2024

U
ž o pár dní 
čakajú žia-
kov prijímacie 

skúšky na stredné ško-
ly. Správne si vybrať, 
uspieť na prijímacích 
pohovoroch a dostať 
sa na vytúženú školu. 
Tento proces nemu-
sí byť pre žiakov vždy 
jednoduchý. Na roz-
hodovanie bez stresu 
je potrebný dostatok 
času. Preto je dobré, 
ak sa rodičia s deťmi 
rozprávajú a priebež-
ne pripravujú už od 
druhého stupňa. 
Ako deťom pomôcť 
zvládnuť prípravu 
na skúšky, a ako ich 
podporiť aj keď neus-
pejú? Odpovede na 
tieto a ďalšie otázky 
sme hľadali s psycho-
logičkou Máriou 
Jaššovou, ktorá sa 
dlhodobo venuje téme 
psychologického bez-
pečia, kariérového po-
radenstva či kariérovej 
výchovy.

Kedy je vhodné 
začať sa zaoberať 
výberom strednej 
školy?
Ideálne je, keď sa so 
svojím dieťaťom roz-
právame priebežne 
o jeho záujmoch, o 
tom, čo mu prináša 
radosť a o tom, čo mu 
ide. Je to možné už od 
predškolských rokov. 
Môžeme spolu zveda-
vo skúmať, ako sa od-
povede dieťaťa menia 
a čo, naopak, ostáva. 
Tiež je skvelé, keď sa 
aj v škole dieťa prie-
bežne stretáva s re-
fl exiou svojich schop-
ností a zručností, a s 
tým, ako sú jednotlivé 
predmety prepojené 
s rôznymi školskými 
odbormi. Samotnú 
tému stredných škôl 
a ich výberu je dob-
ré otvárať postupne 
od druhého stupňa. 
Dôležité je nechať si 
dosť času na ich pre-

skúmanie a zistenie 
potrebných informá-
cií, aby rozhodovanie 
neprebehlo v rýchlosti 
a strese.  

Ako v tomto pro-
cese môže pomôcť 
rodič?
Rodič sa môže dieťa-
ťa priamo pýtať, akú 
podporu by mu mohol 
poskytnúť. Každé die-
ťa potrebuje inú mie-
ru a podobu pomoci. 
Niektoré potrebuje 
pomoc pri zisťovaní 
informácií o stredných 
školách, iné už majú 
školu vybratú a potre-
bujú skôr uistiť, že sú 
na správnej ceste. Časť 
detí môže potrebovať 
sprevádzanie celým 
procesom výberu, ale 
niektoré chcú už toto 
rozhodnutie robiť sa-
mostatne. My by sme 
im predovšetkým mali 
dať najavo, že sme tam 
pre ne, a vyhradiť po-
kojný čas a priestor, v 
ktorom sa s nimi tejto 
téme vieme venovať. 

O d p o r ú č a t e 
navštevovať veľtr-
hy stredných škôl 
či deň otvorených 
dverí?
Myslím si, že presne 
tieto spôsoby spozná-
vania rôznych mož-
ností, buď priamo na 
školách či v stánkoch 
veľtrhov, sú výborné 

pre získanie nielen in-
formácií, ale i akéhosi 
„pocitu“ zo školy. To 
môže pri rozhodovaní 
hrať dôležitú rolu. To, 
ako dieťa vníma atmo-
sféru na škole, ako za-
žije komunikáciu pe-
dagógov a žiakov, ktorí 
už na danej strednej 
škole sú, je často pre-
svedčivejšie, ako we-
bové stránky škôl. 
Môže to pomôcť aj pri 
rozhodovaní sa medzi 
dvomi či viacerými 
školami podobného 
zamerania. Určite by 
som preto odporúča-
la začať zbierať takéto 
skúsenosti skôr ako v 
poslednom ročníku. 

Na aké ďalšie krité-
ria, okrem výsled-
kov v rebríčkoch 
či testovaní žiakov, 
majú rodičia s deť-
mi pri výbere školy 
prihliadať? 
To veľmi závisí od 
hodnôt a preferencií 
detí a ich rodičov. Pre 
niektorých môže byť 
kľúčové zameranie na 
výkon a výsledky, ale-
bo dôraz na konkrétne 
predmety a na rozvoj 
detí v niektorej oblas-
ti, ako je matematika, 
jazyky, humanitné 
predmety a podobne. 
Pre niekoho je zas dô-
ležité, ako sa v škole 
starajú o vzťahy medzi 
rovesníkmi a učiteľ-

mi, a môže si všímať, 
do akých preventív-
nych alebo rozvojo-
vých programov sa 
škola zapája. Je dobré 
si dopredu aj spolu s 
dieťaťom vyjasniť tieto 
očakávania. Samozrej-
me, všetci chceme pre 
svoje deti školy, ktoré 
ich dobre pripravia 
pre život. Čo to však 
pre mňa a moje die-
ťa znamená? Chceme 
školu, ktorá deti zapá-
ja do dobrovoľníckych 
aktivít, ktorá podpo-
ruje športové aktivity 
detí, alebo s intenzív-
nou prípravou na rôz-
ne skúšky? Hľadajme 
tieto odpovede spolu s 
dieťaťom.  

V Bratislave sa ak-
tuálne veľa disku-
tuje o tom, že kapa-
city gymnázií sú na 
počet uchádzačov 
oveľa nižšie. Rodič 
s dieťaťom má pri 
výbere neľahkú si-
tuáciu. Vnímate u 
detí v poslednom 
ročníku narastajú-
ce obavy či väčší 
stres z prijímacích 
skúšok na tento typ 
stredných škôl ako 
tomu bolo v minu-
losti?
Určite sa táto situácia 
premieta do toho, ako 
deti a rodičia rozmýš-
ľajú o výbere školy a 
ako uvažujú o svojich 
šanciach na úspech. 
Časti detí, hlavne tých 
s jasnou predstavou 
o vysnívanej škole, to 
môže prinášať veľký 
stres a tlak. Myslím, že 
veľakrát ten zvýšený 
stres prežívajú hlavne 
rodičia. 

Mnohé šikovné deti 
sa bez drahých prí-
pravných kurzov, 
na ktoré niektorí 
rodičia nemajú fi -
nancie, na vybrané 
gymnáziá nedosta-
nú. Ako vnímate 

tento jav, čo by ste 
im poradili?
Dnes existuje mnoho 
ciest a spôsobov, ako 
sa rozvíjať, posúvať a 
zvyšovať svoje kom-
petencie aj mimo kon-
textu strednej školy. 
Exitujú kurzy, mož-
nosti dobrovoľníctva, 
a podobne. Aj keď sa 
dieťa nedostane na vy-
túženú školu, nezna-
mená to odsúdenie na 
neúspešný život. Dô-
ležité je byť aktívny, 
zapájať sa do rôznych 
aktivít, vyhľadávať 
ľudí s podobnými zá-
ujmami a hodnotami. 
Keď sa pozrieme na 
budúcnosť trhu prá-
ce, dôležitými zruč-
nosťami budú ochota 
neustále sa vzdelávať 
a učiť, reziliencia a 
schopnosť adaptovať 
– to všetko sa učíme aj 
vtedy, keď veci nejdú 
podľa našich predstáv. 

Ako by mal vyzerať 
deň pred skúškou?
Každý máme svoje 
zvládacie stratégie, 
vďaka ktorým úspeš-
ne čelíme náročným 
situáciám. Je dobré ich 
poznať, prípadne ich 
svojmu dieťaťu pripo-
menúť. Niekto môže 
ešte posledný deň ve-
novať zopakovaniu si 
učiva, niekomu pomô-
že, ak už knihy odloží a 
venuje sa len oddychu 
alebo pohybu. Každo-
pádne, v tento deň je 
dôležité dodržať dob-
rú životosprávu – po-
riadne sa najesť, piť, 
mať dostatočne dlhý 
spánok a oddýchnuť 
si. Určite by som pri-
dala aj slovné povzbu-
denie a podporu od 
rodičov. 

Môžete poradiť aj 
praktické triky na 
zvládnutie stresu 
pred testom?
Dobré je si ešte pred 
prijímacími skúška-

mi priebežne v pokoji 
skúšať nejaké techniky 
a overiť si, či mi fun-
gujú. Môže ísť o rôz-
ne dychové cvičenia, 
ako predlžovanie vý-
dychu, sústredenie sa 
na hlboké dýchanie do 
brucha. Ďalšou tech-
nikou, ktorá často pri-
náša upokojenie, je na 
chvíľu zamerať svoju 
pozornosť na kontakt 
nôh s podlahou, alebo 
na svoje zmysly – aké 
farby okolo seba vi-
dím, čo v danej chvíli 
počujem? Stačí chvíľa, 
kedy venujem pozor-
nosť týmto procesom 
vo svojom tele, a môže 
prísť upokojenie dý-
chania i stresovanej 
mysle. Veľmi odporú-
čam mať v zásobe as-
poň dve takéto cviče-
nia, o ktorých viem, že 
mi obvykle pomáhajú. 

Ako pristúpiť k die-
ťaťu, aby situáciu 
zvládlo a psychicky 
ju ustálo, ak sa na 
vybranú školu ne-
dostane?
V prvom rade je po-
trebné, aby sme tú si-
tuáciu zvládli a ustá-
li my, rodičia. Dieťa 
bude zahltené vlast-
ným sklamaním a 
smútkom, nepridávaj-
me mu ešte starosť o 
nás. Najlepšie ho pod-
poríme, keď pri ňom 
budeme pokojne stáť 
a prinášať nádej a per-
spektívu do tejto situ-
ácie. Dieťa to môže v 
danej chvíli prežívať 
ako najväčší neúspech 
a „koniec sveta“. My 
mu môžeme ponúk-
nuť širší pohľad, hovo-
riť o tom, ako niekedy 
aj neplánované od-
bočky môžu človeka 
posilniť. Samozrejme, 
dieťaťu pomáhame s 
hľadaním praktických 
riešení. 

Jana Pohanková, 
foto facebook

Tisíce mladých Bratislavčanov sa pokúsia dostať 
na vytúženú strednú školu. Ako zvládnuť prijímačky?
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Drevené pelety
ENplus A1

Drevené brikety
valec

Drevené brikety vyrobené z
čistých suchých smrekových a
bukových pilín, ktoré vznikajú ako
druhotná surovina pri výrobe.
Doprava a zloženie v cene

Drevené pelety najvyššej kvality
dodávame v 15kg sáčkoch alebo
voľne ložené cisternou.
Doprava a zloženie v cene

Drevené palivá z Valašska

waldera.czObjednávajte na waldera.cz alebo +420 778 700 776

Vlastná výroba a distribúcia, najpohodlnejšie doručenie v Čechách, na Morave
aj na Slovensku.

Jarná akcia!

Pýchu centrálnej časti Bratislavy otvorili pre verejnosť
P

očet teplých sl-
nečných dní 
pomaly rastie. 

Mnohí Bratislavčania 
sa tak vydávajú na pre-
chádzky za relaxom 
a zeleňou do svojich 
obľúbených parkov a 
záhrad. V jednej z naj-
známejších záhrad v 
Bratislave od minulé-
ho roka prebiehala re-
vitalizácia. Tá sa opro-
ti pôvodným plánom 
natiahla o niekoľko 
mesiacov. No oplatilo 
sa počkať. Grasalkovi-
čova záhrada dostala 
nové chodníky, závla-
hu, osvetlenie či ze-
leň. Pribudol aj nový 
mobiliár. Návštevníci 
sa môžu krásou tejto 
francúzskej barokovej 
záhrady pokochať už 
od začiatku apríla.

Dôraz na zeleň
Záhradu Staré Mesto 
pôvodne plánovalo 
otvoriť už začiatkom 

nového roka, no kvôli 
rozsiahlejšej výsadbe 
sa otvorenie oddialilo. 
Zeleň potrebovala čas, 
aby sa dobre zakoreni-
la a uchytila. Rovna-

ko novým stromom, 
kríkom a cibuľovinám 
bolo potrebné dopriať 
pokoj, informovala sa-
mospráva.
V rámci projektu 
mestská časť nahradi-
la 46 stromov v zlom 

zdravotnom stave, ze-
leň doplnilo 38 novo-
vysadených stromov. 
Záhradu skrášľuje 
viac ako 16 tisíc kusov 
dvojročiek, takmer 20 

tisíc cibuľovín, 3135 
vysadenej menšej tr-
valky vincy minor a 
stovky okrasných dre-
vín. Ošetrenia sa doč-
kal aj trávnik o veľko-
sti 1,75 hektára.
„Veľké plochy zelene sú 

pľúcami nášho mesta 
– ochladzujú, posky-
tujú tieň, v letných me-
siacoch zadržia vlahu, 
o faune ani nehovo-
riac. V dobe klimatic-

kej krízy sa naše mestá 
musia adaptovať, roz-
širovať plochy zelene a 
chrániť vzrastlé stro-
my. Som preto veľmi 
rád, že sme Grasalko-
vičovu záhradu nielen 
zrekonštruovali, ale aj 
ešte viac zazelenali,“ 
uviedol pri otvorení 
zrevitalizovanej zá-
hrady starosta Starého 
Mesta Matej Vagáč.

Reprezentatívna i 
historicky vernejšia
Všetka výsadba pre-
behla v intenciách 
pôvodného návrhu a 
v súlade s "Koncep-
ciou obnovy Grasal-
kovičovej záhrady" 
vypracovanou uzná-
vanou autorizovanou 
krajinnou architekt-
kou Ing. Tamarou 
Reháčkovou, PhD. 
„Významná je skutoč-
nosť, že Grasalkovičo-
va záhrada je jediná 
bratislavská palácová 
záhrada, ktorá si za-
chovala svoju pôvod-
nú plochu, jej rozloha 
ostala nezmenená od 
doby jej založenia. 
Obnova záhrady bola 
navrhnutá s rešpek-
tom k jej jedinečnej 
kultúrno-historickej 
hodnote na základe 
dôkladnej analýzy his-
torických podkladov a 

zhodnotenia aktuál-
neho stavu jej živých 
aj neživých prvkov. 
Realizáciou navrho-
vaných odporúčaní sa 
obnovila a zvýraznila 
historická kompozícia, 
záhrada po obnove pô-
sobí reprezentatívne a 
historicky vernejšie,”
doplnila Reháčková.
Počas prác vymeni-
li zavlažovací systém, 
pribudlo nové verejné 
osvetlenie či mobiliár. 
Betónové chodníky sa 
vymenili za vodoprie-
pustné. 

Detské ihrisko zre-
pasovali
Obľúbené je medzi 
návštevníkmi aj detské 
ihrisko. Tu samosprá-
va pristúpila aspoň k 
repasovaniu a doplne-
niu niektorých hracích 
prvkov. Na nové ihris-
ko si malí návštevníci 
ešte nejaký čas poč-
kajú. „Plánujeme do-
plnenie ešte ďalších a 
zároveň máme poda-
ný projekt na Interreg, 
ktorý by nám umožnil 

urobiť úplne nové eko-
logicky-náučné ihrisko 
pre deti,“ avizuje Staré 
Mesto.
Náklady revitalizácie 
záhrady dosiahli sumu 
1,32 milióna eur.

Pohľad do histórie
G r a s s a l k o v i c h o v a 
(Grasalkovičova) zá-
hrada vznikla v polo-
vici 18. storočia, keď 
sa Bratislava začala 
rozrastať aj za mest-

skými hradbami. Gróf 
A. Grassalkovich kúpil 
v rokoch 1755 až 1756 
na Suchom Mýte roz-
siahle pozemky.

Neskôr dal tento 
uhorský šľachtic po-
staviť mimo hradieb 
sídlo. K palácu tak 
priliehalo na južnej 
strane čestné nádvo-
rie, uzavreté mrežou a 
zo severu veľká osovo 
riešená záhrada, ktorá 
je známa ako Grassal-
kovichova záhrada za 
dnešným prezident-
ským palácom. Jej 
súčasná štruktúra na-
značuje približne pô-
vodné barokové uspo-
riadanie. 

Na prelome 19. a 20. 
storočia žil v paláci 
arciknieža Fridrich 
Habsburský s man-
želkou Izabellou de 
Croy. Po druhej sve-
tovej vojne areál slúžil 
pionierom a pribudli 
v nej umelecké diela 
ako fontána Radosť zo 
života. Fontána bola 

do záhrady osadená v 
roku 1978. Pochádza 
od architektov Tibora 
Bártfaya, Karola Lac-
ka, Imricha Ehrenber-
gera a Pavla Mikšíka. 
Počas aktuálnej revi-
talizácie záhrady ob-
novili rozvody vody, 
čerpadlo a fontánu vy-
čistili.

(jp)
(zdroj: visitbratislava.
sk , foto: Staré Mesto)
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Pri Starej tržnici vzniká podzemné múzeum
(Dokončenie zo str. 1)

No po novom by mala 
byť so sprievodcom 
prístupná pre všet-
kých, aj pre hendike-
povaných ľudí. Časť 
prác na tomto projek-
te už má vedenie mes-
ta za sebou, no značné 
množstvo je v štádiu 
príprav: „V súvislosti 
s kaplnkou sv. Jakuba 
prebehla architekto-
nická súťaž. Jej vý-
sledkom je štúdia, na 
základe ktorej vznikla 
potreba realizovať ar-
cheologický prieskum 
v mieste, kde sa bude 
návštevnícke centrum 
realizovať. Momentál-
ne rozbiehame projek-
ciu vyšších stupňov do-
kumentácie, s cieľom 
stavbu povoliť. Ná-
sledne realizačnú pro-
jektovú dokumentáciu 
a v roku 2025 by sme 
mohli začať realizo-

vať samotnú stavbu (v 
prípade, že stihneme 
verejné obstarávanie 
na zhotoviteľa stavby 
a bude zabezpečené 
f inancova-
nie). Dĺžku 
r e a l i z á c i e 
odhadujeme 
na cca 15 
m e s i a c o v,“
priblížil nám 
podrobnosti 
projektu ho-
vorca magis-
trátu, Peter 
Bubla. 

V súčasnosti je 
miesto ohradené 
Dlhé roky nad 
miestom vzácnych ar-
cheologických vyko-

pávok stál nevzhľad-
ný sklenený objekt, 

ktorý nahradí moder-
ný a praktický vstup 
do útrob náleziska a 
kostnice. „Tento rok 
by mala prebehnúť 
príprava projektovej 
dokumentácie a povo-
ľovací proces nového 
objektu Návštevnícke-
ho centra Kaplnky sv. 
Jakuba. Nový objekt 
sprístupní kaplnku 
tak, že sa do nej bude 
môcť so sprievodcom 
komfortne dostať aj 
verejnosť. Do kaplnky 
povedú nové schody, 
imobilní občania sa 

budú vedieť dostať k 
múrom kaplnky pro-
stredníctvom rampy a 
výťahu. Mestský ústav 
ochrany pamiatok 
bude zároveň v blízkej 
budúcnosti pripravo-
vať zámer na realizá-
ciu interiéru kaplnky. 
Následne bude prijaté 
rozhodnutie,“ dopl-
nil hovorca hlavného 
mesta, pričom prvé 
manuálne práce na 
projekte obnášali vy-
sadenie a presadenie 
dvoch stromov. „V 
rámci projektu Živé 
námestie prebieha v 

spolupráci s Krajským 
pamiatkovým úra-
dom predstihový ar-
cheologický výskum v 
exteriéri Kaplnky sv. 
Jakuba. Keďže svojím 
rozsahom kolidoval s 
dvoma existujúcimi 
stromami, tie boli po 
odsúhlasení presade-
né a miesto opatrené 
dočasným oplotením 
kvôli bezpečnosti,“ do-
zvedáme sa na záver, 
pričom spomínané 
stromy mali byť zasa-
dené v Petržalke. 

(vt)



strana 10 Kultúra 03 l 2024

Debut Jiřího Habar-
ta v Slovenskej fi l-
harmónii
Orchester Slovenská 
fi lharmónia sa pred-
staví vo štvrtok 25. 

apríla o 19.00 pod 
taktovkou Jiřího Ha-
barta, ktorý patrí k 
najmladšej generácii 
českých dirigentov. 
Rodák z Frýdku-Míst-
ku sa v Slovenskej fi l-
harmónii predstaví 
debutovo. Finalista 
dirigentskej súťaže 
Donatella Flick Con-
ducting Competition 
v Londýne a držiteľ 5. 
miesta na Medziná-
rodnej hudobnej sú-
ťaži Zoltána Kodálya, 
kde získal niekoľko 
špeciálnych ocenení 
a dirigent Národné-
ho divadla moravsko-
sliezskeho v Ostrave 
sa s našim orchestrom 

predstaví aj v Žiline 
na festivale Allegretto. 
Sólistkou v Hum-
melovom koncerte 
bude mladá umelky-
ňa Sophie Dervaux, 

prvá fagotistka Vie-
denských fi lharmoni-
kov. Program doplní 
Rachmaninovova 2. 
symfónia.

Komorné diela Pet-
ra Breinera s NW3 
TRIOM 
Na koncerte cyk-
lu Komorná hudba 
v utorok 30. apríla
o 19.00 privítame v 
Malej sále SF komor-
né zoskupenie NW3 
TRIO, v ktorom sa po 
boku Petra Breinera
predstavia Richard 
Harwood, prvý vio-
lončelista Royal Phil-
harmonic Orchestra 
a kórejsko-škótska 

huslistka Esther 
Kim, tiež členka krá-
ľovského orchestra. 
Na programe zaznejú 
Dvořákove Dumky a 
komorné diela Petra 

Breinera, v ktorých 
sa ku klavírnemu triu 
pripojí mladá sloven-
ská hobojistka Kristí-
na Pláňavská.

Máj so šéfdirigen-
tom
Úvodná symfonická 
dvojica v máji je na 
programe vo štvr-
tok a piatok 2. a 3. 
mája o 19.00 v Kon-
certnej sieni SF. 
Orchester Slovenská 
fi lharmónia sa pred-
staví pod taktovkou 
šéfdirigenta Daniela 
Raiskina. Sólistom 
večerov bude klavírny 
virtuóz Alexei Volo-
din.  Dvaja výnimoč-

ní umelci, dvaja skla-
datelia, dva klavírne 
koncerty. Program 
večerov je zostavený z 
diel dvoch obľúbených 
skladateľov Georga 
Gershwina, od ktoré-

ho zaznie Američan 
v Paríži a Koncert pre 
klavír a orchester F 
dur. V interpretácii 
brilantného klaviristu 
Alexeia Volodina, 
pravidelného hosťa 
našich sezón zaznie 
okrem Gershwinovho 
klavírneho koncertu 
aj Koncert pre klavír a 
orchester G dur Mau-
rica Ravela. Koncert 
vyvrcholí Ravelovým 
populárnym Bolerom. 

Mozart v interpretá-
cii LOTZ TRIA

V rámci cyklu stará 
hudba privítame v Ma-
lej sále SF v utorok 7. 
mája komorné zosku-
penie LOTZ TRIO – 
trio basetových rohov 
– Róbert Šebesta, 

Ronald Šebesta a 
Igor Františák. For-
mácia je pomenovaná 
po fenomenálnom ná-
strojárovi Th eodorovi 
Lotzovi (1746–1792), 
ktorý pôsobil v Preš-
porku a Viedni. Na 
kópiách unikátnej 
sady Lotzových base-
tových rohov z hradu 
Krásna hôrka uvádza 
okrem iného Terzetti 
Wolfganga Amadea 
Mozarta a tiež dobo-
vé aranžmány zo skla-
dateľových opier Ča-
rovná fl auta, Figarova 

svatba či Don Giovan-
ni. Návštevníci kon-
certu sa môžu tešiť na 
veľký umelecký záži-
tok. Koncert sa začne 
o 19.00 h.

•Program koncer-
tov nájdete na fi l-
harmonia.sk. Vstu-
penky si kúpite v 
Pokladnici SF vo 
všetky pracovné 
dni a hodinu pred 
koncertom alebo 
online na fi lharmo-
nia.sk.

Tešíme sa na naše 
spoločné stretnu-
tia na koncertoch v 
bratislavskej Redu-
te.

Apríl a máj v Slovenskej fi lharmónii

aprílové koncerty

májové koncerty
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Ešte v decembri 
2023 sme vás 
informovali o 

tom, že toxické lát-
ky zo skládky odpa-
du, ktorá sa nachá-
dza v bratislavskej 
Vrakuni, doslova 
každým dňom viac 
a viac znečisťujú 
podzemné vody, a 
teda ohrozujú ľudí, 
ktorí s touto konta-
minovanou vodou 
a karcinogénmi v 
nej, prídu do kon-
taktu. V tom čase 
nám bolo poveda-
né, že sa problém 
začne riešiť v janu-
ári 2024, dnes je ré-
torika iná. 

Keďže situácia s Vra-
kunskou skládkou je 
alarmujúca, naposledy 
sme sa priamo z Minis-
terstva životného pro-
stredia SR, tesne pred 
koncom roka 2023 
dozvedeli, ako bude 
proces na záchranu 
vzácnych zdrojov pit-

nej vody prebiehať a 
dokonca aj to, kedy sa 
s ním začne: „V rámci 
enkapsulácie sa pred-
pokladá aj čiastočná 
odťažba kontamino-
vaných zemín, s kto-
rými bude nakladané 
ako s nebezpečným 
odpadom. Na dekon-
tamináciu podzemnej 
vody sa vybudujú 2 sa-
načné stanice, dočas-
ná a trvalá. Samotná 
sanácia environmen-
tálnej záťaže zahŕňa 
rôzne práce, ktorých 
cieľom je odstrániť, 
znížiť alebo obmedziť 
kontamináciu na úro-
veň akceptovateľného 
rizika s ohľadom na 
súčasné a budúce vyu-
žitie územia. Samotná 
výstavba podzemnej 
tesniacej steny bude 
zahájená ihneď po 
získaní nenávratného 
fi nančného príspevku 
z fondov EU v rámci 
Programu Slovensko 
2021 – 2027, príprav-
né stavebné činnosti sa 

začnú v januári 2024.“

Namiesto stavania 
sa analyzuje
Zo stanoviska MŽP SR 
bolo zrejmé, že všetky 
potrebné adminis-
tratívne procesy sú v 
tomto smere zabezpe-
čené. A tak sme sa tri 
mesiace po tom, ako 
sa mali stavebné práce 
na skládke začať, opý-
tali kompetentných na 
súčasný stav. Na naše 
prekvapenie sme v 
apríli 2024 dostali na 
naše viaceré otázky 
týkajúce sa samotnej 
stavby a jej realizácie, 
pomerne znepokoju-
júcu odpoveď. „Minis-
terstvo životného pros-
tredia SR v súčasnosti 
analyzuje celú situáciu 
okolo environmentál-
nej záťaže vo Vraku-
ni, vrátane zmluvných 
vzťahov k pozemkom 
a navrhovaného tech-
nického riešenia. O 
ďalších krokoch bude-
me včas informovať,“ 

zaslal nám spätnú väz-
bu do redakcie odbor 
komunikácie MŽP SR. 
Z toho jasne vyplýva, 
že na stavbe enkapsu-
lácie sa nielen že ešte 
nezačalo, ale dokonca 
nie sú vyriešené zák-
ladné, majetko-právne 
záležitosti nevyhnut-
né k tomu, aby sa pro-
jekt mohol začať bu-
dovať. 

Každý deň 
navyše je zlý 
Skládka vo Vrakuni 
sa spája s chemickým 
závodom Istrochem, 
kedysi známym aj pod 
názvom Dynamitka. 
Tento komplexný che-
mický závod v priebe-
hu rokov - počas minu-
lého storočia - vyrábal 
širokú paletu produk-
tov. Od dynamitu cez 
hnojivá a pesticídy, 
až po polypropyléno-
vé vlákna. Prirodzene 
tak vo fabrike vznika-
li tony odpadu, ktorý 
bol vysoko toxický. V 

tom čase sa preto zle-
galizoval vývoz tohto 
nebezpečného odpa-
du do suchej časti ra-
mena Dunaja. Teda 
suchej v tom období. 
Postupom rokov totiž 
hladina Dunaja stú-
pala a rovnako tak aj 
hladina podzemných 
vôd. Chemikálie na 
skládke, ktorých sa 
tam odhaduje stotisíc 
ton pracovali a vply-
vom poveternostných 
podmienok – slnko, 
mráz, dážď, postup-
ne začali presakovať 
do pôdy. A teda aj do 
podzemných vôd. „Tie 
látky robili problém 
už predtým, lebo do 
skládky pršalo. Avšak 
keď sa skládka zos-
podu zatopila pod-
zemnou vodou, do-
stali masívny zásah. 
Tie jedy sa tam začali 
rozpúšťať ešte viac 
a prúdiť smerom na 
Žitný ostrov,“ upresni-
la pred koncom roka 
2023 Alena Trančí-

ková, vedúca sekcie 
kvality, ochrany vôd a 
životného prostredia 
v Bratislavskej vodá-
renskej spoločnosti. 
„Tá podzemná voda 
tam prúdi každý deň. 
Prúdi rýchlosťou 3 až 
5 metrov za deň, čím 
sa posúvajú aj jedova-
té látky, ktoré sú čím 
ďalej, tým viac kon-
centrovanejšie, pre-
tože jedy sa tam stále 
rozpúšťajú.“ Napokon, 
v roku 2015 hydro-
geologický prieskum 
ukázal, aké všetky 
chemické prvky sa v 
skládke rozpúšťajú a 
prenikajú do zdro-
jov pitnej vody, a tiež, 
aké majú dopady na 
ľudské zdravie. A tie 
môžu byť fatálne. Či 
sa preto dočkáme rie-
šenia toxickej sklád-
ky, ako ministerstvo 
životného prostredia 
sľubuje už roky, zostá-
va zatiaľ stále nejasné. 

(vt)

Toxická skládka vo Vrakuni 
- práce mali začať v januári, no nestalo sa

Aj tak by sme 
mohli para-
frázovať za-

tvorenie najstaršej 
terasovej krčmy 
Meteor, ktorá bola v 
bratislavskej Petr-
žalke prevádzko-
vaná viac ako štyri 
desiatky rokov ne-
pretržite. Štamgas-
ti ale zúfať nemu-
sia. Prevádzka sa 
možno z pôvodnej 
adresy presunie o 
kúsok ďalej.
„S hlbokým zármut-
kom oznamujeme, 
že nás vo veku 46 ro-
kov opúšťa hostinec 
Meteor. Táto kultová 
krčma, ktorú postavi-
li ešte pred tým, ako 
boli postavené okolité 
domy a na začiatku 
slúžila najmä stav-
bárom aj ako jedáleň, 

bola historicky prvá 
sídlisková krčma. Ne-
uveriteľne dlhé roky 
dokázal Meteor kon-
kurovať novodobým 
podnikom, barom a 
pubom v blízkom okolí 
a prežil aj svojich sú-
putníkov z legendár-
nej petržalskej mlieč-
nej dráhy – Jupiter, 
Urán, Kométa,“ zne-
jú slová na rozlúčku 
od prevádzkovateľky 
pohostinstva na soci-

álnej sieti, v skupine 
Kondutor Petržalka. 
Dôvodom, pre ktoré 
tento petržalský „di-
nosaurus“ nečakane 
končí svoju prevádz-
ku na pôvodnej adre-
se, je vyšší nájom za 
priestor. 

Zmenu zákona 
krčma neustála 
Keďže sa od novem-
bra 2023 zmenil zá-
kon o majetku obcí a 

o obecnom zriadení, 
tak bola MČ Bratisla-
va – Petržalka nútená 
upraviť cenník za náj-
my majetku, ktorý má 
vo vlastníctve. „Novela 
zákona určuje obciam 
prenajímať majetok za 
komerčné ceny na zá-
klade prieskumu trhu. 
V prípade spoločnos-
ti REVA SLOVAKIA 
s.r.o., ktorá prevádz-
kuje predmetné po-
hostinstvo, bola sta-
novená vo výške 111 
eur/m2/rok. Výška 
nájmu bola predme-
tom rokovania komisii 
miestneho zastupiteľ-
stva, miestnej rady a 
následne schválená 
na miestnom zastupi-
teľstve. Keďže ceny sú 
ukotvené v novej nove-
le zákona, rovnaký po-
stup sa dotkol všetkých 

nájmov v nebytových 
priestoroch poskytujú-
cich gastroslužby. Ná-
jomcovia sú však vo-
pred upovedomení na 
nové podmienky ná-
jomných zmlúv a majú 
možnosť rozhodnúť sa 
o ďalšom pokračovaní 
nájomného vzťahu,“ 
reagovala hovorky-
ňa Petržalky na naše 
otázky týkajúce sa dô-
vodu, pre ktorý došlo 
k zdvihnutiu nájmu 
prevádzky, kde síd-
lil Meteor. S novými 
podmienkami sa to-
tiž prevádzkovateľka 
pohostinstva, Renáta 
Vaniková, nedokázala 
fi nančne vysporiadať. 
Samotný priestor má 
viac ako dvesto met-
rov štvorcových pre-
najímanej plochy, čo v 
praxi predstavuje ná-

jom v desiatkach tisíc 
eur za rok. 

Snáď 
nezanikne úplne
Doterajšia prevádzko-
vateľka viedla Meteor 
uplynulých dvadsať 
rokov a s jeho zatvore-
ním sa nemieni zmie-
riť. Dôkazom toho, že 
o zachovanie pohos-
tinstva, aj keď na no-
vej adrese, je záujem, 
svedčí viac ako sto 
komentárov pod prí-
spevkom o jeho konci. 
„Otváral ju ako prvú, 
akože jedáleň, patri-
lo to pod RaJ 1, môj 
bývalý manžel v roku 
1978 a ten názov mu 
dal on,“ pridala sa ku 
komentujúcim Danie-
la Reiselová. 

(vt)

Petržalčania prišli o dinosaura
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Poznáte rozhodcu, ktorý píska viac ako 50 rokov?
Pod bratislavskými košmi sme našli stále aktívnu legendu

B
asketbalu za-
svätil takmer 
celý život. Síce 

výškovo by spĺňal pa-
rametre aj aktívnej 
kariéry, už od strednej 
školy ho to ťahalo k 
rozhodovaniu. Brati-
slavčan Stanislav 
Suja (73) sa prvýkrát 
postavil s rozhodcov-
skou píšťalkou pod 
basketbalové koše v 
sezóne 1973/1974 a 
odvtedy sa v podsta-
te nezastavil. Aj dnes 
ho môžete stretnúť v 
pozícii arbitra, najmä 
na mládežníckych ka-
tegóriách.

Pamätáte si svoj 
úplne prvý zápas? 
Kde to bolo a prí-
padne, kto hral pro-
ti sebe?
Určite to boli stretnu-
tia mládeže v Brati-
slave. V mojich za-
čiatkoch vo funkcii 
rozhodcu sa v Brati-
slave stretnutia hrali 
prakticky celý týždeň 
(okrem soboty a ne-
dele), niektoré bra-
tislavské kluby totiž 
hrali stretnutia aj v 
západoslovenskom 
kraji. V tom období 
to bolo zaujímavé aj z 
pohľadu presunu me-
dzi jednotlivými telo-
cvičňami, pretože autá 
neboli, využívala sa 
len mestská hromad-
ná doprava a keďže 
do Bratislavy patril aj 
Pezinok, Malacky, Ša-
morín, tak sa využíva-
la aj vlaková doprava. 

Výška 195 cm vás 
predurčuje pod 
basketbalový kôš. 
Skúšali ste basket-
bal aj aktívne?
Ako hráč som toho 
veľa nenahral, začal 
som s aktívnym špor-
tom neskoro, až ako 
stredoškolák. A tým 
pádom som nezachy-
til rovesníkov v ich 
športovom rozvoji a 

tak som si v roku 1973 
urobil 1. rozhodcov-
skú triedu. Postupne 
som sa prepracoval k 
najvyššej triede a v ča-
soch československej 
federálnej ligy som 
rozhodoval slovenské 
súťaže. Od vzniku SR 
v roku 1993 do roku 
2000 som rozhodo-
val najvyššiu sloven-
skú súťaž, mužskú 
aj ženskú. Od roku 
2005 rozhodujem sú-
ťaže v krajoch západ-
ného Slovenska, som 
mentorom nových 
záujemcov o rozho-
dovanie a do roku 
2020 som vykonával aj 
funkciu technického 
komisára na stretnu-
tiach extraligy mužov 
aj žien; taktiež som 
bol zástupcom SBA na 
fi nálových turnajoch 
majstrovstiev Sloven-
ska v mládežníckych 
kategóriách. Desiat-
ky rokov som pôsobil 
v komisii rozhodcov, 
kde som zastrešoval 
fi nančné otázky roz-
hodcov a niekoľko 
sezón som vykonával 
delegácie rozhodcov 
na stretnutia 1. (dnes 
extraligy) a 2. (dnes 
1.ligy) slovenskej ligy 
v basketbale. Aktuál-
na sezóna vo funkcii 
rozhodcu je moja 50. v 
poradí. 

S basketbalom ste 

veľa cestovali. Ako 
sa v čase zmenilo 
dianie na palubov-
kách?
Od roku 1995 chod-
ievam pravidelne na 
2 veľké mládežnícke 
turnaje: do Göteborgu 
a do Viedne. Okrem 
neustálej zmeny pravi-
diel, ktoré považujem 
za jedny z najzloži-
tejších v kolektívnych 
športoch. Ja osobne 
som posledný „päťko-
vý“ zápas odpískal 7. 
marca 2020. Odvtedy 
rozhodujeme stretnu-
tia v mládežníckych 
kategóriách a v lete 
3x3 basketbal (tak sa 
dnes nazýva streetball 
– pouličný basketbal, 
pozn. aut.). Som v 
kádri 15 slovenských 
rozhodcov pre ten-
to druh basketbalu, 
ktorý sa stal novým 
olympijským športom, 
premiéru mal pred pár 
rokmi na OH v Tokiu.

Aká je vaša najkraj-
šia a najťažšia spo-
mienka na basket-
bal?
V roku 2003 som roz-
hodoval na Majstrov-
stvách sveta stredných 
škôl v Brazílii. Bola to 
veľkolepá udalosť s 
množstvom sprievod-
ných aktivít. Smutné 
zasa boli o 2 roky ne-
skôr MS stredných 
škôl v Poľsku. Kona-

li sa práve v období, 
keď zomrel pápež Ján 
Pavol II. Smútok bolo 
cítiť na každom kro-
ku. V Poľsku vyhlásili 
štátny smútok a zruši-
li všetky celoštátne aj 
menšie akcie – okrem 
našich basketbalových 
MS. Medzi tie krajšie 
– príjemnejšie zážit-
ky patrí aj skutočnosť, 
keď sa pri Vas zastaví 
elegantná pani v ro-
koch s otázkou či si 
ju pamätám, že som 
pred 40-timi rozhodo-
val stretnutia, v kto-
rých aj ona nastúpila 
ako hráčka. Teraz je tu 
už s vnučkou a samo-
zrejme nezabudla spo-
menúť aj dcéru, ktorú 
som však už ako háčku 
poznal. Takéto prího-
dy sa v posledných ro-
koch stávajú pomerne 
pravidelne.

Bola vám niekedy 
výška na príťaž?
Nikdy. Okrem úderov 
do hlavy v nízkych 
dverách alebo buch-
nutého temena som 
nemal žiadne nehody. 
V basketbale bola, sa-
mozrejme, výška vý-
hodou. Pred viac ako 
50 rokmi bolo mojich 
195 cm takmer ra-
ritných, dnes by som 
určite nepatril medzi 
najvyšších hráčov. 

Hlava teda zvlá-
da nástrahy života 
s nadpriemernou 
výškou, ako sú na 
tom iné končatiny?
Raz som pri rozho-
dovaní stretnutia v 
basketbale zle stúpil 
a zlomil som si pravú 
ruku v zápästí. Bol to 
môj jediný väčší úraz, 
dával som sa doko-
py 2,5 mesiaca. Mal 
som desiatky výronov 
na jednom i druhom 
členku, rozbité kole-
ná. A pred 10 rokmi 
sa ohlásili vážnejšie 
problémy s kolenami, 

po nich aj menisky. 
Traumatológ ma vždy 
upozorňoval: „Počkaj, 
veď ty prídeš!“ Už sa 
na mňa chystá. Zatiaľ 
sa udržiavam liekmi a 
vitamínmi.

Veková hranica pre 
rozhodcov je se-
demdesiatka...
...a tú som dovŕšil už 
dávno. V medziná-
rodnej komunite roz-
hodcov však nie som 

najstarší – sú tam aj 
75-roční rozhodcovia. 
Na turnaj do Švédska 
dokonca chodí jeden, 
ktorý v tomto roku 
dovŕši 80. 

Viac ako 50 rokov 
trávite v rôznych 
telocvičniach a ha-
lách. Ako sa z Vá-
šho pohľadu zme-
nila, resp. mení 
infraštruktúra a 
možnosti nielen 
basketbalu, ale aj 
športu v Bratisla-
ve? 
Ťažko mi to hodnotiť, 
nakoľko každá doba 
má svoje pozitíva aj ne-
gatíva. Nedá sa vyslo-
vene povedať, že dnes 
nie je kde hrať, veď 
telocvičňu má každá 
škola, no čo sa zmeni-
lo je to, že pribudli de-
siatky voľnočasových 
aktivít, ktoré si robia 

tiež nároky na priestor 
u riaditeľov škôl. Preto 
sa sťažili podmienky 
všetkým „klasickým“ 
loptovým športom 
ako basketbal, volejbal 
a hádzaná. 

Ale, čo treba spome-
núť je určite to, že Bra-
tislava má v podstate 
iba jednu špičkovú 
halu na loptové športy, 
a to novú zrekonštru-
ovanú halu na Pasien-

koch – dnes Gopass 
arénu. Okrem toho sa 
na medzinárodné sú-
ťaže zväčša využíva-
jú po prerobení NTC 
alebo ZŠ Ondreja Ne-
pelu. Čiže určite by 
to prispelo aj rozvoju 
basketbalu, keby hlav-
né mesto malo viac 
kvalitných športových 
stánkov.

Dnes pískate veľmi 
často mládežnícke 
kategórie. Napĺňa 
Vás to rovnako ako 
najvyššia súťaž 
mužov?
Práca s mládežou Vás 
musí baviť. A to jed-
nak so športovcami, 
ale aj rozhodcami. Aj 
my si musíme vycho-
vávať svojich nástup-
cov. V mojom veku si 
to naozaj užívam, keď 
vidím, ako tie deti na 
palubovke rastú a zdo-
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Rodák z Ga-
lanty, ktorý v 
roku 1985 na-

posledy vydýchol 
v Bratislave, sa 
dočká sfi lmovania 
svojho jedinečného 
životného príbehu. 
Príbeh hudobnej 
legendy a jedného 
z najobľúbenejších 
spevákov 70-tych 
a 80-tych rokov v 
Československu 
– Karola Duchoňa 
(†35) – sa dostane 
na plátna kín budú-
ci rok v lete. 
V roku, kedy si bude-
me pripomínať 75te 
výročie od narode-
nia Karola Duchoňa a 
zároveň 40 rokov od 
jeho smrti, prinesie 
DNA Production do 
kín dobový hudobný 
fi lm o jednej z najvý-
raznejších osobností 
našej hudobnej scény. 
O spevákovi, ktorý je 
dnes obľúbený možno 
viac, ako bol za svojho 
života. Karol Duchoň 
nie je hudobníkom, 
ktorý patrí len do mla-
dosti dnešných šesťde-

siatnikov a sedemde-
siatnikov, ale uchvátil 
všetky generácie. Jeho 
hudbu dnes počuť vša-
de - od rádií, cez rekla-
my až po vypredané 
divadelné a koncertné 
sály. „Keď som pred 
pár rokmi počul veľmi 
dobrú interpretáciu 
pesničky Mám ťa rád, 
ktorú spieval Adam 
Ďurica, vyhľadal som 
si štyridsať rokov starú 
verziu v podaní Ka-
rola Duchoňa. Hneď 
potom som si z nostal-
gie kúpil jeho výberové 

CD a odrazu mi v aute 
hrali všetky jeho staré - 
prebraté, ale aj pôvod-
né hity,“ spomína re-
žisér Peter Bebjak na 
to, ako on sám našiel 
po rokoch cestu k jeho 
hudbe a začal sa zaují-
mať o život tohto čes-
koslovenského Toma 
Jonesa plný úspechov, 
ale aj drám. 
Práce na fi lme trvali 
niekoľko rokov. Počas 
vývoja scenára režisér 
fi lmu a scenáristi úzko 
spolupracovali s rodi-
nou Karola Duchoňa, 

ako aj jeho najbližším 
spolupracovníkom 
Ľubošom Zemanom, 
vďaka čomu vznikol 
biografi cky presný 
portrét, ktorý reálne 
zachytáva jeho život aj 
z menej známej strán-
ky. „Veľmi nám záleží 
na tom, aby obraz Ka-
rola Duchoňa, ktorý 
divákom ukážeme, bol 
pravdivý. Nik ho ne-
poznal lepšie, ako jeho 
rodina a najbližší spo-
lupracovníci. Sú to oni, 
kto vie, aký bol, keď sa 
vypli kamery a keď za-

vrel dvere svojho bytu. 
A sú to oni, kto je sú-
časťou tohto príbehu. 
Karol Duchoň nepo-
trebuje ani hyperbolu, 
ani škandalizovanie. 
Jeho život je plný ta-
kých silných emócií a 
takej magnetizujúcej 
hudby, že aj sám doká-
že pritiahnuť ako star-

šiu generáciu, tak aj 
mladých divákov,“ opi-
suje zákulisie príprav 
fi lmu producent Ras-
ťo Šesták. „Duchoňov 

život je pre mňa jeden 
veľký klip. Intenzívny 
ako fi lmy Baza Luhr-
manna, plné pozlátka, 
afektu, efektu, rýchlos-
ti, zábavy, povrchné-
ho pocitu, ale zároveň 
veľmi sústredené a 
prítomné pri každom 
jednom dôležitom roz-
hodnutí, pri každom 

j e d -
n o m 
d ô l e -
žitom 
zavá-
haní,“ 
h o -
v o r í 
Pe t e r 
B e b -
jak o 
t o m , 
a k o 
vníma 
ž i v o t 
t e j t o 
legen-
d y . 
F i l m 
v z n i -

ká v koprodukcii s 
VOYO a distribúciu 
na Slovensku a v Čes-
kej republike zabezpe-
čuje Continental fi lm. 

Vzniká fi lm o hudobnej legende Karolovi Duchoňovi

konaľujú sa. My roz-
hodcovia, a to učím aj 
mojich mladších kole-
gov, sa im snažíme po-
môcť, nie sme tam iba 
na pískanie. Častokrát 
im vysvetľujeme, kde 
urobili chybu, čo je v 
rozpore s pravidlami 
a podobne. Snažíme 
sa spolu s trénermi 
odovzdať mládeži to 
najlepšie. Nie vždy 
sú tréneri na našej 
strane, ale berieme to 
športovo.

Ak by som mal ešte 
z iného uhla zhod-
notiť mládež, určite 
musíme spomenúť 
kvantitu. Pamätám si 
ešte pre revolúciou, 
v jednej mládežníc-

kej kategórii nebola 
rarite, že jeden klub 
mal družstvo A, B, C, 
niekedy aj D. Dnes je 
problém obsadiť vô-
bec kategóriu. A to má 
samozrejme dopad 
aj na kvalitu a rozvoj 
športu v regióne. 

Pozrime sa ešte 
krátko na najvyš-
šiu úroveň brati-
slavského basket-
balu mužov a žien. 
Dlhé roky je to iba 
o mužskom Interi. 
Prečo tomu tak je? 
Spomeniete si, či v 
minulosti bola na 
tom Bratislava lep-
šie?
Áno, Bratislavu dlhé 
roky drží na basket-

balovej mape iba In-
ter. Povedal by som, 
že celé desaťročia. 
Síce vznikajú viace-
ré mládežnícke kluby 
(B.S.C., Karlovka, 
Šinterbasket a ďalšie), 
ktoré majú zastúpenie 
v rôznych kategóriách, 
no prechod k mužom 
ponúkajú len ojedi-
nele. Chápem ich, je 
to v mnohom smere 
aj o peniazoch. Keď 
rodičia prestanú pla-
tiť klubové príspevky, 
utiahnuť seniorský 
extraligový klub je ná-
ročné. A aj z pohľadu 
hráčov, uživiť sa bas-
ketbalom na Sloven-
sku nie je jednoduché.
Čo sa týka žien, Bra-
tislava mala kedysi 

medzi ženami Slovan 
aj Lokomotívu, ne-
skôr Sláviu UK, ktoré 
pôsobili a pomerne 
úspešne aj vo federál-
nej československej 
lige. V súčasnosti drží 
najviac pokračovaciu 
štafetu hlavne Slovan 
Bratislava, avšak v 
poslednom období sa 
objavujú aj nové kluby 
– občianske združenia 
(napr. IBAS Bratislava, 
MIBA Bratislava a ďal-
šie), v ktorých pôsobia 
vo funkcii trénerov 
hlavne bývalé aktívne 
hráčky, ktoré sa sna-
žia vytvárať pyramí-
du hlavne v mládež-
níckych kategóriách. 
Bolo by pekné, keby 
aj dievčatá, ktoré tu 

napríklad doštudujú, 
mohli ostať v nejakom 
extraligovom klube.
Čo hovorí rodina 
na vaše hobby ná-
ročné na čas? Isto 
ste často chýbali 
doma, keď sa dialo 
niečo dôležité.
O tom by vedela roz-
právať hlavne moja 
manželka Eva. Celé 
roky ma od konca sep-
tembra, kedy sa začí-
na sezóna, do apríla 
cez víkendy nevidela 
doma. Keď mal syn 
Martin 3 roky, začal 
som ho brávať so se-
bou na majstrovské 
stretnutia po celom 
Slovensku. Občas ho 
hráči počas stretnutia, 
ktoré som rozhodoval, 

naháňali po ihrisku – 
neustrážili ho na lavič-
ke, museli sme preru-
šiť hru. Vybral sa iným 
športovým smerom: 
najprv skúšal futbal, 
po zranení sa rozho-
dol pre volejbal, ktorý 
ho drží až do súčas-
nosti a momentálne je 
reprezentačný tréner 
Slovenska v plážovom 
volejbale. Bez rodin-
ného zázemia by to 
nešlo, chcelo to celého 
človeka a veľa odrie-
kania a pochopenia od 
rodiny.

(pk)

Poznáte rozhodcu, ktorý píska viac ako 50 rokov?
Pod bratislavskými košmi sme našli stále aktívnu legendu
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H
lavné mesto 
začína v apríli 
s postupným 

spúšťaním fontán. 
Medzi prvými uvied-
lo do prevádzky zre-
konštruovanú fontánu 
na Námestí slobody. 
„Vidieť ten proces ako 
mŕtve námestie s fon-
tánou, ktorá bola 16 
rokov mŕtva ožíva a 

ľudia si ho za sekun-
du vezmú za svoje 
nové obľúbené miesto, 
bol úžasný,“ uviedol 
primátor Bratislavy 
Matúš Vallo. Doplnil, 
že priestor v okolí po-
núkne aj novinky, a to 
najmä pre deti.

Správca mestských 
fontán zabezpečí 

údržbu a prevádzku 
celkovo 41 fontán na-
prieč Bratislavou.

Počas letnej sezóny 
budú na dennej báze 
vykonávané kontroly 
funkčnosti riadiacich 
systémov, dávkova-
nie bazénovej chémie, 
stavov technických 
hodnôt či technolo-

gických zariadení, 
uviedol pre agentúru 
TASR hovorca Brati-
slavy Peter Bubla.

Podotkol tiež, že via-
ceré mestské fontány 
pripomínajú kultúrne 
dedičstvo a sú záro-
veň Národnými kul-
túrnymi pamiatkami 
(NKP). Ide o fontány 

Maximiliánova, Ga-
nymedova, Kačacia, 
Palugyayova studňa a 
studňa u Červeného 
raka. "Na fontánu Puk 
lipy v Ružinove sa za-
čalo správne konanie o 
vyhlásení za NKP," do-
dal pre TASR Bubla.

Mestské fontány majú 
aj mestotvornú funk-

ciu a prispievajú k 
zlepšeniu mikroklímy, 
uviedol magistrát. Po-
máhajú tak zmierňo-
vaniu prejavov klima-
tickej krízy.

(bak)

Fontána na Námestí slobody ožila. 
Bratislava postupne spustí aj ďalšie

Nevyhadzujte 
knihy - darujte ich nám

kontakt 0907 701 786
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V 
závere me-
siaca sa pre 
návštevníkov 

otvorí zrekonštruova-
ný Kaštieľ v Čunove. 
Redakciu Bratislavský 
kuriér o tom informo-
val Bratislavský samo-
správny kraj (BSK). 
Kaštieľ aj priľahlá zá-
hrada prešli komplex-
nou rekonštrukciou. 
V zrenovovaných 
priestoroch vzniklo 
jedinečné ekocentrum 
s medzinárodným 
presahom. 

„Ekocentrum otvá-
ra bránu do prírody, 
prepája odborné a 
praktické aktivity v 
oblasti ochrany príro-

dy a environmentálnej 
výchovy. Zameriavať 
sa bude aj na osvetu 
detí a mládeže. Zá-
zemie poskytne orga-
nizáciám na ochranu 
prírody a podporí aj 
cezhraničný turizmus 
a ekoturizmus. Verím, 

že sa obnovený objekt 
spolu s areálom stane 
centrom života, od-
dychovou zónou a vy-
tvorí atraktívne pros-
tredie pre domácich i 
turistov,“ uviedol Juraj 
Droba.

Kaštieľ privíta prvých 
návštevníkov už v so-
botu 20. apríla 2024  
od 9:30 do 17:00. 
Vstup do areálu je voľ-
ný.

Prejsť sa môžete aj 
malebnou záhradou, 

kde Bratislavská župa 
obnovila zeleň, vysa-
dila stromy, kroviny, 
vybudovala biotopo-
vé jazierko, altánok 
či informačné panely. 
A rovnako spoznať aj 
niektoré druhy drav-
cov.

Ekologicky zamera-
né predstavenia
Župa pre návštevní-
kov pripravila počas 
slávnostného otvore-
nia Ekocentra bohatý 
program, sprievodné 
podujatia, workshopy, 
tvorivé dielne zame-
rané na lužné lesy a 
Dunaj, animátorov či 
kultúrne vystúpenia. 

V rámci kultúrneho 
programu sa môže 
verejnosť tešiť aj na 
ekologicky zamerané 
predstavenia: Hru na 
odpadových vreciach, 
Divadlo o lovcovi plas-
tov či Kompost story.

Ekocentrum Čunovo 
vzniklo ako výsledok 
spolupráce sloven-
ských, rakúskych a 
maďarských partne-
rov v rámci realizácie 
cezhraničných projek-
tov Ecoregion SK-AT 
a Ecoregion SK-HU, 
podporených z pro-
striedkov Európskeho 
fondu regionálneho 
rozvoja.

(bak, zdroj: BSK)

Kaštieľ v Čunove dostal novú dušu a otvára svoje brány

Návrh na vyhlá-
senie budovy 
za pamäti-

hodnosť pripravilo 
OZ Dajme deťom 
hlas v spolupráci 
s historikom ar-
chitektúry Petrom 
Szalayom zo Slo-
venskej akadémie 
vied. Návrh prešiel 
odborným posúde-
ním pamiatkarov v 
Mestskom ústave 
ochrany pamiatok v 
Bratislave (MÚOP).
Iuventa bola zaradená 
do návrhu na aktuali-
záciu celomestského 
zoznamu pamätihod-
ností za rok 2023 z 
dôvodu jedinečnosti 
a mimoriadneho lo-

kálneho významu ob-
jektu. Aktualizáciu 
zoznamu jednohlas-
ne podporila Komisia 
pre kultúru, médiá a 
ochranu kultúrneho 
dedičstva a násled-
ne všetci prítomní 
poslanci zastupiteľ-
stva hlavného mesta. 
Komplex, ktorý sa na-
chádza na styku medzi 
Karlovou Vsou a Dú-
bravkou, vznikol ako 
miesto, ktoré ponú-
kalo deťom a mladým 
rozmanité možnosti 
mimoškolskej činnos-
ti, teda od športu cez 
umenie až po vedu. 
Ponuka krúžkov zo-
stala pestrá ešte v 90. 
rokoch. Postupne ich 

však ubúdalo. 

Dočkáme sa prina-
vrátenia zašlej slá-
vy?
Dnes je Iuventa zväč-
ša prázdna, napriek 
rôznym vyhláseniam 
kompetentných o dô-
ležitosti vytvárania 
atraktívnej ponuky pre 
trávenie voľného času 
mladých. Autorom 
budovy je architekt 
Ladislav Bauer, kto-
rý patrí medzi ikony 
slovenskej moderny. 
Je zaujímavá z archi-
tektonického hľadis-
ka, ale aj vzhľadom na 
funkciu vo vzťahu k 
deťom a mladým. Ide 
o dôležitú infraštruk-

túru, ktorá sa u nás od 
80. rokov vôbec ne-
stavia. Do Iuventy sa 
presunuli deti a mlá-
dež z dnešného Pre-
zidentského paláca v 
roku 1988. Popri klu-
bovniach a množstve 
účelových miestností 
na rozvíjanie mládeže 
v krúžkoch, mala aj 
viacúčelovú sálu s ka-
pacitou 400 sedadiel, 
bábkovú scénu a pla-
váreň. Dnes v Iuven-
te pôsobí v prenájme 
Biele divadlo, ktoré 
oslávilo minulý rok 40. 
výročie od vzniku. Vy-
užíva však len malú di-
vadelnú sálu. Funguje 
tam aj súkromná škola 
a ministerstvo škol-

stva zrekonštruovalo 
škôlku, ktorá je zatiaľ 
prázdna. Majiteľom 
Iuventy je Minister-
stvo školstva, výsku-
mu, vývoja a mláde-
že (MŠVVaM) SR. 
Správcom je Národný 
inštitút vzdelávania a 
mládeže, ktorý je prí-
spevkovou organizá-
ciou rezortu školstva. 
„Ministerstvo má zá-
ujem, aby bola budova 
IUVENTA využívaná 
v maximálnom rozsa-
hu aj naďalej na účely, 
pre ktoré bola vybu-
dovaná. Ide najmä o 
rozvoj a vzdelávanie 
mládeže, či už činnos-
ťou samotného Národ-
ného inštitútu vzdelá-

vania a mládeže alebo 
aktivitami inštitúcií, 
ktoré si prenajíma-
jú priestory v budove 
IUVENTA. Finančné 
prostriedky získané 
z nájomného vzťahu 
môžu byť použité na 
ďalší rozvoj, prípadne 
potrebnú rekonštruk-
ciu priestorov,“ uvádza 
sa v stanovisku, ktoré 
redakcii Karloveských 
novín poskytol odbor 
komunikácie a marke-
tingu MŠVVaM SR.

(red) 

Iuventa - nová pamätihodnosť Bratislavy
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